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  سخن گفتن از برجام در وضعیتی که نظام بین الملل 
دچار دوران گذار و بحران های ناشی از آن گذار در 
حوزه های گوناگون است، نشان دهنده تلاش برای ایجاد 
یک گونه از ثبات نسبی در تنش ها و پیامد های ناشی از 
این تنش ها در این دوران است. به هر روی ایران از منظر 
جغرافیایی و درگیری های ژئوپلیتیک و ژئواستراتژیک 
بر سازنده جایگاه پل پیروزی در بین شمال و جنوب 
در قرن بیستم و شکل گیری نظم نوین جهانی بر مبنای 
نظام دو قطبی بلوک غرب و شرق بود و اکنون در دوران 
شکل گیری نظم نوین جهانی در قرن بیست و یکم 
باز ایران به نظر پل پیروزی میان شرق و غرب است و 
شمال و جنوب به شرق و غرب تبدیل شده است. این 
دفعه نخست نیست که از احیای برجام از سال ۲۰۱۵ 
به بعد که این توافق امضا شد به گوش می رسد. توافق 
برجام از همان روز اول روی شن روان سوار بود چرا که 
این توافق بر مبنایی شکل گرفت که ایران تفسیر خود از 
این توافق را چیره می دانست و گروه ۱+۵ تفسیر خاص 
خود را داشت و ایالات متحده آمریکا در برابر ایران به 
عنوان کنشگران اصلی این توافق تفسیر دیگری را ارائه 
می دادند. این تفاسیر و تعابیر در نهایت منجر به آن شد 
که از همان آغاز برجام در بستری روان قرارگیرد و هر 
کدام از آن ها معنا و تعبیر خاص خود را داشته باشند. 
جمهوری اسلامی ایران در نهایت برای اجرا شدن برجام 
شروطی گذاشت و ایالات متحده آمریکا تهدید  خروج از 
برجام را در زمان ترامپ عملیاتی کردند. از همین رو از 
مکرون و دیگر رهبران غرب و شرق در باب احیای برجام 
شنیده ایم و تلاش های مختلفی از گروه نم گرفته تا اکنون 
سازمان ملل متحد، برای احیای برجام خبر هایی به گوش 
می رسد. این در حالی است که در ایران خبرگزاری های 
گوناگون تلاش دارند در قالب خبر درمانی ماجرای برجام 
زنده باشد و زنده باقی باشد و از طرفی دیگر بر اساس آنچه 
شنیده می شود تلاش بسیار زیادی وجود دارد تا در پرتو 
تغییر و تحولات موجود هر بار به گوش برسد اما در عمل 
هیچ کدام از آن ها به نهایت عمل نرسیده است. این را باید 
مورد توجه قرار داد که با توجه به پیشینه موضوع وضعیت 
ایران، وضعیت منطقه و نظام بین الملل احیای برجام به 
عنوان معجزه ای تلقی می شود که متوجه زنده گردن 
مردگان است و دم مسیحایی و عیسوی وجود ندارد که 
بتواند اکنون توافقی مانند برجام را زنده کند اما می توان 
با نام برجام این حرکت را به سمت و سویی سوق داد که 
بتوان در این مسیر زمینه های ایجاد توافقی نوین را به نام 
برجام و به یاد برجام باز تعریف و بازسازی کرد. از این رو 
باید بر این نکته  اندیشید که توافق برجام در قالبی دیگر با 
شکل برجام و محتوایی دیگر امکان پذیر است اما احتمال 

آن بسیار کم است. 

 توافقی  که بر شن سوار بود 
یادداشت

 پاسخ دفتر حسن روحانی 
سید ابراهیم رئیسی، رئیس دولت سیزدهم در 
مراسم آغاز تولید گاز از فاز ۱۱ میدان مشترک 
گازی پارس جنوبی گفت: قبلا گفتمان این بود که 
اگر دیگران اخم کردند ما کار را زمین می گذاریم و 
اگر لبخند زدند کار را آغاز می کنیم. ما امروز کشور 
را به اخم و لبخند دیگران متصل نکردیم. حالا چند 
ساعت پس از این اظهارات، دفتر حسن روحانی 
رئیس دولت های یازدهم و دوازدهم آماری از 
فازهای تکمیل شده پارس جنوبی در طول فعالیت 
دولت های وی منتشر کرده است: ۱- از سال 
۱۳۹۲ تا ۱۳۹۹، تعداد فازهای تکمیل شده پارس 
جنوبی از ۱۰ فاز به ۲۷ فاز رسید و اینگونه بود که 
ایران در برداشت گاز از این میدان مشترک، قطر 
را پشت سر گذاشت. ۲- در همان فاصله ۹۲ تا ۹۹ 
تعداد سکوهای نصب شده در میدان مشترک 
پارس جنوبی هم با ٪۲۳۶ افزایش از ۱۱ سکو به 
۳۷ سکو رسید. ۳- و نهایتا با توسعه پارس جنوبی 
در دولت روحانی، تولید روزانه گاز از این میدان 

مشترک، ۵/۲ برابر شد. 

در بریکس رئیس وجود ندارد
»میخائیل اولیانوف« نماینده دائم روسیه در 
سازمان های بین المللی مستقر در وین اتریش در 
پیامی در شبکه اجتماعی »ایکس« )توییتر سابق( 
گروه بریکس را با اتحادها و گروه های غربی مثل 
گروه هفت مقایسه کرد. این دیپلمات روس نوشت: 
تفاوت اصلی بین نهادهای غربی )گروه هفت، ناتو، 
اتحادیه اروپا و غیره( از یک سو و بریکس و از 
سوی دیگر چیست؟ رئیسی در بریکس، داخلی 
یا خارجی، وجود ندارد. همه اعضای این گروه 
برابر هستند. می توانید همین را درباره نهادهای 
غربی بگویید؟ »سرگئی لاوروف« وزیر خارجه 
روسیه هم در مقایسه ای مشابه گفت تفاوت 
بریکس و گروه هفت یا سایر ائتلاف های غرب 
محور این است که در آن ها همه به ایالات متحده 
نگاه می کنند. نماینده دائم روسیه در سازمان های 
بین المللی در مقایسه گروه بریکس با سازمان ها و 
نمونه های غربی گفت در بریکس رئیس داخلی یا 
خارجی وجود ندارد و همه اعضای این گروه با هم 

برابر هستند. 

   حکم مهم رئیس جمهوری 
برای نماینده مجلس

هادی بیگی نژاد نایب رئیس کمیسیون انرژی و 
نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی طی 
حکمی ازسوی رئیس جمهور عضو هیات تطبیق 
قراردادهای نفتی کشور شد. بنابراین گزارش 
طی این حکم، سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور، 
هادی بیگی نژاد را در این دوره از هیات تطبیق 
منصوب کرد. یادآور می شود؛ این هیاتِ ۷ نفره، 
نظارت بر انعقاد و اجرای قراردادهای نفتی در 
کشور و احراز عدم مغایرت قراردادهای پیشنهادی 
وزارت نفت با مقررات و الگوی مصوب هیات وزیران 

را به عهده دارد. 

  تجهیز نیروی دریایی سپاه 
به زیردریایی های سرنشین دار

یک مقام آگاه در وزارت دفاع در حاشیه 
نمایشگاه صنعت دفاعی از تجهیز نیروی دریایی 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به زیردریایی های 
سرنشین دار در آینده نزدیک خبر داد. آنطور که 
تسنیم کسب اطلاع کرده نیروی دریایی سپاه قرار 
است به نوع جدید زیردریایی غدیر و همچنین 
زیردریایی فاتح که در سازمان صنایع دریایی 
وزارت دفاع تولید شده اند، مجهز شود. اسفندماه 
سال ۹۷ سردار تنگسیری فرمانده نیروی دریایی 
سپاه درگفت وگو با خبرنگار دفاعی خبرگزاری 
تسنیم از برنامه این نیرو برای تجهیز به زیردریایی 
سرنشین دار خبر داده بود. وی در این باره گفته 
بود: زیردریایی که ما دنبال آن هستیم، کلاس 
میدجت است که پیشرفته تر از زیردریایی غدیر 
باشد، مانند زیرسطحی فاتح و یا خلیج فارس 
را که هم اکنون در وزارت دفاع در حال ساخت 
است مدنظر داریم؛ البته یکی از درخواست های ما 
زیردریایی های فاتح و خلیج فارس است. فرمانده 
نیروی دریایی سپاه درباره تسلیحاتی که در 
زیردریایی های سپاه به کارگیری می شوند، نیز 
گفته بود: این زیردریایی ها علاوه بر مجهز بودن به 
اژدر باید به موشک های کروز زیرسطح به سطح 

هم مجهز باشند. 

تصویب لایحه حجاب
»حسن نوروزی«، نایب رئیس کمیسیون قضائی 
و حقوقی مجلس شورای اسلامی در مورد روند 
تصویب لایحه عفاف و حجاب در کمیسیون ویژه 
گفت: »این لایحه از نظر ما به پایان رسیده است. 
تمام. ما فقط منتظر یک رای گیری در مجلس 
هستیم که مدت زمان اجرایی شدن این لایحه 
۳ ساله باشد یا ۵ ساله؛ بعد از مشخص شدن زمان 
اجرایی، لایحه به شورای نگهبان ارسال می شود.« 
او گفت: »من چند روز پیش گفتم لایحه به 
شورای نگهبان فرستاده شد. ما فکر می کردیم 
که دیگر تمام است اما چند اشکال موقت وجود 
داشت که آن ها هم برطرف شده است. لایحه 
نهایی شدن عفاف و حجاب، ۷۰ ماده است و بعد 
از اربعین به مجلس می رود.« هادی طحان نظیف، 
سخنگوی شورای نگهبان نیز در نشست خبری 
در مورد لایحه عفاف و حجاب گفت: »این لایحه 
هنوز به شورای نگهبان ارسال نشده و گویا هنوز 
در کمیسیون تخصصی مجلس نیز نهایی نشده و 
هنوز برای زمان بندی اجرای آزمایشی در صحن 

علنی مجلس تصمیم گیری نشده است.« 

مهدی مطهرنیا
کارشناس روابط بین الملل 

خبــــر
 سخنگوی دولت:   

مردم در این دولت میدان دار هستند
آرمان ملی: سخنگوی دولت گفت: در مبارزه با فساد، 
سامانه محور شدیم و به جای آنکه مدیر شخصاً تصمیم 
بگیرد، کاری کردیم که مردم بازیگران اصلی شوند. علی 
بهادری جهرمی در حاشیه بازدید از نمایشگاه »روایت 
خدمت« در جمع خبرنگاران درباره عرضه محصولات 
دانش بنیان در این نمایشگاه، گفت: از محصولات عرضه 
شده در نمایشگاه های دولت و معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری انرژی می گیرم چون می بینم که جوان 
ایرانی در حوزه علم برای خود سقفی نمی شناسد. وی 
افزود: در غرفه ستاد مدیریت بحران هم پهپاد شناسایی 
عرضه شده بود که محصول دانش بنیان هاست یا در حوزه 
نفت و انرژی پهپادهای شناسایی ذخایر طراحی و ساخته 
شده که شرکت های دانش بنیان آن ها را تولید کرده اند. 
مهم ترین دستاوردهای ما مرتبط با گفتمان و شعارهای 
اصلی دولت بوده است، اینکه دولت به صورت مردمی اداره 
شود یا اینکه با فساد مبارزه کنیم. بهادری جهرمی گفت: 
اینکه مردم میدان دار باشند در این دولت محقق شد. 
به عنوان نمونه در تولید گندم از ۴.۵ میلیون تن در سال 
۹۹ به بالغ بر ۱۰ میلیون تن تولید گندم در سال گذشته 
رسیدیم. این کار را مردم انجام داده اند نه دولت، آنچه 
مردم از دولت می خواهند این است که قیمت گذاری 
و تامین بذر و کود با قیمت مناسب باشد. وی با اشاره 
به اینکه در سایر کالاهای اساسی هم ۲۵ درصد رشد 
تولید تجربه کردیم، اظهار کرد: در بخش تجارت خارجی 
دستیابی به ۱۱۲ میلیارد دلار، کار مردم بود؛ بخش 
خصوصی و سایر شرکت ها این کار را انجام دادند و دولت 
صرفاً زمینه صادرات را فراهم کرد. این میزان تجارت، 
غیر از فروش نفت است. همچنین پهپاد سمپاش عرضه 
شده در غرفه وزارت جهاد کشاورزی، همان پهپادی است 
که رئیس جمهوری با خود به آفریقا برد و آن ها از ما آن 
را خریدند که محصول شرکت های دانش بنیان است. 
سخنگوی دولت افزود: دولت فقط فضا را برای شرکت ها 
فراهم می کند یا مثلًا در سفر دیگر رئیس جمهوری ربات 
جراح را به مسئولان آن کشور عرضه کرد. این در حالی 
است که دولت نه تولیدکننده است و نه فروشنده و صرفاً 
آن را به دیگر کشورها معرفی کرده است. در مبارزه با فساد، 
سامانه محور شدیم و به جای آنکه مدیر شخصاً تصمیم 
بگیرد، کاری کردیم که مردم بازیگران اصلی شوند. دبیر 
هیات دولت ادامه داد: سال گذشته عضو پیمان شانگهای 
شدیم و امسال به گروه کشورهای بریکس پیوستیم 
که ظرفیت های ما را توسعه می دهد، بریکس یک سوم 
مساحت دنیا را در اختیار دارد و ۴۰ درصد جمعیت دنیا 
در این کشورها قرار دارند که هم می تواند بازار خوبی 
برای محصولات ما باشد و هم می تواند بخشی از نیاز ما 

را تامین کنند. 

   آرمان ملی: رئیس جمهور در 
مراسم افتتاح فاز ۱۱ پارس جنوبی با 
بیان این که »کار بزرگی که در پارس 
جنوبی به دست متخصصان ایرانی 
انجام شده ماندگار است«، اظهار 
کرد: این اقدام برای راه اندازی فاز 
۱۱ پارس جنوبی ویژگی ای دارد که 
در زمانی که شرکت توتال متعهد 
به انجام این کار شده بود، برخلاف 
تعهد آن را رها کردند و این نوعی 
تحقیر برای دست اندرکاران ایرانی 
بود. سیدابراهیم رئیسی گفت: آنان 
کار چندانی هم انجام نداده بودند و 
اکنون به دست متخصصان ایرانی این 
اقدام بزرگ انجام شده است. این کار 
بسیار پیچیده و فنی است. کاری که 
قرار بود چهار سال بعد به نتیجه برسد 
سه تا چهار سال زودتر بهره برداری 
شد و صرفه جویی در زمان انجام 
گرفت. وی یادآور شد: آغاز این کار 
با هفت میلیون مترمکعب گاز است 
اما تا ۵۰ میلیون مترمکعب افزایش 
پیدا خواهد کرد. این کارها در شرکت 
پتروشیمی و وزارت نفت با انگیزه 
دنبال می شود. ما باید امروز افتخار 
کنیم که این کار نه تنها به دست 
متخصصان ایرانی انجام می شود 
بلکه از دانش و توانایی ملت و جوانان 
ایرانی برای کمک رسانی به دیگر 
پالایشگاه ها  زمینه  در  کشورها 
درخواست وجود دارد. این اتفاقی 
بود که در آفریقای جنوبی رخ داد 
و در ونزوئلا هم به همین شکل 
صورت گرفت. رئیس جمهور ادامه 
داد: امروز ایران کشوری توانمند 

است که نه تنها از مستشاران خارجی 
برای پیشبرد اهداف خود استفاده 
نمی کند بلکه فناوری و دانش را 
به دیگر کشورها منتقل می کند. 
این امور برای ایران ایجاد قدرت و 
اقتدار می کند. هم قدرت نظامی و 
هم افزایش تولید در ایجاد اقتدار 
موثرند. وی با اشاره به حل مشکلات 
ساکنان عسلویه اظهار داشت: مساله 
آب شرب منطقه دچار اشکال است 
و تاکید به مسئولان استانی حل 
مشکلات موجود در این زمینه با 
پیگیری مسئولان و کمک خود مردم 
است. رئیس دولت سیزدهم با اشاره 
به خواسته لنج داران عسلویه برای 
انتقال اجناس به ایران، عنوان کرد: 
این زحمت لنج داران برای آوردن 
لوازم و کالاهایی به کشور باید در 
زمره واردات مورد نیاز کشور تلقی 
شود. البته کالایی که مورد نیاز است 
باید وارد شود و توجه به این نکته 
مهم است. وزارت صمت فهرست 
کالاهای مورد نیاز را اعلام کند تا 
لنج داران بتوانند آن ها را وارد کنند 
و کسب درآمد داشته باشند. رئیسی 

یادآور شد: کالایی که در کشور تولید 
می شود، واردات این کالاها از هر 
طریقی ضربه به تولید کشور است 
و نباید انجام شود اما واردات کالای 
مورد نیاز نه تنها درست است بلکه 
گره از کار مردم می گشاید. وی اذعان 
کرد: در کنار توسعه مراکز استخراج 
نفت و گاز، باید برای گازهای مشعل 
فکری کرد که ثروت ملی است و در 
فضا سوزانده می شود، در حالی که 
می تواند به شبکه سراسری وارد و 
مصرف شود، ایجاد آلایندگی هم 
می کند. از ابتدای دولت قرار شد وزیر 
نفت برای جمع آوری این گازهای 
مشعل و تبدیل به گازهای مورد 
نیاز تلاش کند. رئیسی اظهار کرد: 
دشمن اراده کرده که ما تولید و رشد 
اقتصادی نداشته باشیم و در عوض 
تورم داشته باشیم اما اراده ملت ما 
این است که تولید و رشد اقتصادی 
ایجاد کند و تورم را کاهش دهد. 
امروز جنگ اراده ها بین ما و دشمن 
درگرفته است و در این مسیر ما 
آینده را بسیار روشن می بینیم. وی با 
بیان این که »کسانی که پروژه فاز ۱۱ 

پارس جنوبی را نهایی کردند نشان 
دادند امروز کشور معطل لبخند و 
اخم دیگران نیست«، تصریح کرد: ما 
نشان دادیم که این اخم و لبخندها 
برای ما اهمیت ندارد. ما با توکل 
به خدا و اعتماد به جوانان کارها 
را پیش می بریم و آن ها را اجرایی 
و عملیاتی می کنیم. رئیس جمهور 
یادآور شد: گفتمان این دولت با 
گذشته متمایز است. پروژه  فاز ۱۱ 
پارس جنوبی یک گفتمان متمایز را 
نشان می دهد. در گذشته گفتمانی 
معتقد بود ما به دستان بیگانه و به 
شرکت های »توتال« و »شل« نگاه 
کنیم اما امروز گفتمانی می گوید 
ما می توانیم با دست متخصصان 
کنیم.  عملی  را  کارها  خودمان 
نگاه و گفتمان  »ما می توانیم« 
دولت ماست. وی با بیان این که 
»تلاش دشمنان ایجاد اختلاف 
در میان کشورهای مسلمان و در 
داخل ایران است«، تاکید کرد: 
دشمن تلاش کرد میان کشورهای 
مسلمان اختلاف افکنی کند و با 
ایجاد داعش، کشتار مردم بی گناه، 
بی خانمان کردن آنان و با توهین 
به مقدسات و با کمک امپراتوری 
رسانه ای این هدف را پیش ببرد. 
اما امروز ملت ایران قدرتمند است و 
حرف برای گفتن دارد. ما پیشرفت 
کشور را در جهت انسجام و همکاری 
همه بخش ها و جریان ها در داخل 
می دانیم و با کشورهای همسایه 
هم همسو ارتباطات موثری برقرار 

کرده ایم. 

رئیس جمهور:

 راه اندازی فاز ۱۱ پارس جنوبی کار ماندگار متخصصان ایرانی است
درآمد 5 میلیارد دلاری 

  معاون پارلمانی رئیس جمهوری 
در  خود  خبری  نشست  در 
نمایشگاه روایت خدمت؛ وعده 
وفا گفت: برخی از اقدامات و 
دستاوردهای دولت در ۲ سال 
گذشته ارائه شده است که به 
نظرم برخی از خواص و مسئولان 
هم اطلاع ندارند چه اقداماتی 
در کشور در حال انجام است. 
کارهای زیرساختی که انجام 
می شود. محمد حسینی بیان 
آقای  حضور  با  امروز  کرد: 
صفر  نقطه  در  رئیس جمهور 
مرزی، فاز یازده پارس جنوبی 
که ۲۰ سال مانده بود با غیرت 
داخلی  متخصصان  همت  و 
افتتاح شد که ۵ میلیارد دلار 
برای کشور درآمد دارد. وی در 
خصوص رابطه دولت و مجلس 
گفت: شهریور سال گذشته که 
با دولت  مقام معظم رهبری 
دیدار داشتند و بر زدودن تعامل 
که  داشتند  تاکید  قوا  منفی 
این امر اتفاق افتاد. البته این 
به معنی این نیست که سوال و 
استیضاحی نباشد. اگر دولت 
حتما  می دهد،  هم لایحه ای 

بنایی دارد. 

  آرمان ملی- احسان اسقایی: گام به گام 
برای احیای برجام آماده می شوند. عملا حرفی از 
احیای توافق وین نمی زنند اما هرگامی در جهت 
کاهش تنش برمی دارند، اقدامی برای احیای 
توافقنامه وین است. ایران و آمریکا به واسطه 
کشورهای همسایه ها خصوصا قطر و عمان درحال 
مذاکره غیرمستقیم هستند و به سمتی در حرکتند 
که زمین بازی جدیدی را ایجاد نمایند. زمینی که 
البته هر دو حاضر نیستند به صورت مستقیم در آن 
به مذاکره بپردازند. از این رو به صورت نیابتی در 
حال حل مسائل مربوط به برجامند. هرچند رسانه ها 
صراحتا از تفاهم و نه توافق بین دو کشور خبر دادند 
اما گویا صورت مساله ساده تر از این حرف هاست و 
پایتخت های ایران و آمریکا حداقل در موضوع تبادل 
زندانیان و آزادی دارایی های تهران توافق کرده اند. 
ناصرکنعانی، سخنگوی وزارت خارجه در این ارتباط 
گفته است: »در بازه اخیر تفاهمی با دولت آمریکا 
داشتیم که از طریق دولت های دوست انجام شده 
است. بحث مبادله زندانیان را داشته باشیم. آزادی 
شهروندان ایرانی که به صورت ظالمانه عملا به 
گروگان گرفته شده اند آزاد کنیم با نگاه انسانی به 
قضیه و با اهمیت برای آزادسازی زندانیان ایرانی 
تفاهم تبادل زندانیان را انجام دادیم و در کنار آن 
رفع انسداد دارایی های ایران را پیگیری کردیم و 
این تفاهم انجام شده و بازه زمانی چهار تا هفت 
هفته اعلام شده بود و شاهد پیشرفت کار هستیم. 
این رویکردی است که اگر به درستی انجام شود 
می تواند گام سازنده ای باشد که بتوانیم در مسیر 
بازگشت متعهدانه طرف آمریکایی به توافق هم 

گام های بعدی را برداریم.«
 گام بعدی، مذاکره در سازمان ملل

 به نظر همان گونه که سخنگوی وزارت خارجه 
به عنوان یک مقام مسئول در عرصه سیاست 
خارجی اعلام کرده گام بعدی برای نزدیک تر 
کردن طرفین به مساله برجام بعد از گام اول 
)آزادی زندانیان در برابر آزادی دارایی ها( ایجاد 
مقدماتی برای حل مسائل باقی مانده در پرونده 
هسته ای است. این مقدمات با گزارش مثبت آژانس 
بین المللی انرژی هسته ای پایه گذاری می شود تا 
پس از این گزارش مثبت که ظاهرا برای اروپایی ها و 
حتی آمریکایی ها مسلم است گامی دیگر در جهت 
احیای توافق وین برداشته شود. هر چند این روزها 
کشورهای عرب منطقه در حال میانجی گری بین 
ایران و آمریکا هستند اما واسط اصلی بین تهران و 
واشنگتن نه اعراب بلکه تروئیکای اروپایی  اند. از این 
رو ورود اروپایی ها به زمین بازی ایران و آمریکا یک 
نشانه آشکار از تفاهم طرفین برای احیای برجام 
است. سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره رایزنی با 
طرف های مذاکراتی ایران در خصوص مذاکرات رفع 
تحریم ها در حاشیه نشست مجمع عمومی سازمان 
ملل در نیویورک که علی باقری به آن اشاره کرده 
بود،  گفت: ما به مسیر مذاکره و دیپلماسی برای رفع 
تحریم ها پایبند هستیم و جمهوری اسلامی ایران 
از فرصت های دیپلماتیک برای رفع تحریم های 
ظالمانه غفلت نخواهد کرد. اکنون نمی توانم 

جزئیاتی بیش از این در اختیار شما قرار دهم. 
*استقبال مکرون از بازگشت به توافق

 پیداست که همه چیز برنامه ریزی شده است. 

دقیقا زمانی که سخنگوی دستگاه دیپلماسی 
ایران از حضور باقری کنی در سازمان ملل و 
استفاده از ظرفیت نشست عمومی سازمان ملل 
متحد خبر می دهد، در قاره سبز نیز تحرکاتی قابل 
روئیت است. رئیس جمهور فرانسه که باید این 
روزها کشورش را پیشران در عرصه دیپلماسی در 
اروپا دانست در ارتباط با ایران اعلام کرده است: 
»می خواهیم به توافق هسته ای با ایران بازگردیم« 
امانوئل مکرون گفته: »ما می خواهیم در مورد 
فعالیت های هسته ای ایران شفافیت داشته باشیم. 
البته نیاز به نظارت روشن و شفاف بر فعالیت های 
هسته ای در ایران و بازگشت به توافق برجام داریم 
تا زمانی که آژانس نظارت لازم را انجام دهد، این 
امر بسیار خوبی است. ما واقعا نیاز به نظارت بر 
این فعالیت ها داریم که برای کل منطقه کاملًا 
کلیدی است. به نظر می رسد در روزهای آینده و تا 
برگزاری دو نشست مجمع عمومی سازمان ملل و 
نشست فصلی آژانس بین المللی انرژی اتمی اخبار 
مختلفی را در ارتباط با احیای توافق هسته ای را 
شاهد خواهیم بود. یک بار باقری کنی اعلام کرد 
که مذاکراتی با اروپایی ها در مورد بازگشت به 
توافق وین انجام داده است. هر بار هم خبری ریز 
و درشت در مورد وجود پیغام و پسغام های بین 
ایران و آمریکا به واسطه کشورهای عربی رسانه ای 
می شود. همه این موارد نشان دهنده آن است که 
در آینده شاهد تحولاتی عمیق در حوزه مذاکرات 
خواهیم بود. ظاهرا تصمیم طرفین برای احیای 
برجام و حتی مذاکره در مورد کیفیت احیای 

توافق وین در آینده قطعی است. 

»آرمان ملی« احتمال برداشته شدن گام بعدی بین ایران و آمریکا را بررسی می کند

ورود تروئیکای اروپایی به میز احیای برجام
 سازمان ملل مکانی برای آغاز مذاکرات احیای برجام            استقبال مکرون از بازگشت به توافق

رئیس قوه قضائیه:

 باید بررسی کنیم چه میزان در تحقق عدالت توفیق داشته ایم

ادعای جدید درباره 
ردصلاحیت هاشمی 

 حمایت در هر شرایطی 

 اسماعیل کوثری، نماینده  تهران 
با  اسلامی  شورای  مجلس  در 
اشاره به تصمیم شورای نگهبان 
 . . . آیت ا بر رد صلاحیت  مبنی 
هاشمی در انتخابات ۹۲ گفت: 
آقای هاشمی به رهبری گفت 
که شرعاً از نظر جسمی توان 
این مسئولیت را ندارد. کوثری با 
تاکید بر اینکه »عملکرد شورای 
مختلف  دوره های  در  نگهبان 
مبتنی بر قانون بوده است« گفت: 
برای نمونه در انتخابات ۹۲ آقای 
.. علیه پیش از  . هاشمی رحمةا
آنکه در انتخابات ثبت نام کند با 
رهبر انقلاب دیداری داشت و به 
ایشان گفت که فشار زیادی برای 
ثبت نام من وجود دارد اما شرعاً از 
نظر جسمی توان لازم برای این 
مسئولیت را ندارم.« سردار کوثری 
به این سوال که »این خاطره را از 
رهبری یا هاشمی شنیده است؟« 

پاسخی نداد. 

  معاون سیاسی نماینده ولی فقیه 
در سپاه گفت: جمهوری اسلامی 
قلعه ای به نام قشر مذهبی دارد 
که در هر شرایطی از آن حمایت 
لحظات  آخرین  در  می کند. 
اعتراضات سال گذشته برخی از 
برآوردهای امنیتی اسرائیلی ها که 
در رسانه ها منتشر شد، حکایت 
قدرت،  آنان  که  داشت  آن  از 
توانمندی، اعتبار و بازدارندگی 
اجتماعی قشر مذهبی را در طراحی 
عملیاتی خود نادیده گرفته بودند. 
... جوانی اظهار داشت: بدنه  یدا
عمومی جامعه نسبت به مذهب و 
مذهبی ها احترام قائلند، بنابراین 
تلاش دشمن بر خردکردن مذهب، 
مذهبیون و جامعه مذهبی در ایران 
قرار گرفته است. معاون سیاسی 
نماینده ولی فقیه در سپاه گفت: 
شعار »زن، زندگی، آزادی« اسم 
رمز اندلسی کردن ایران است. 
با  فکری  مبارزه  تبیین  جهاد 

دشمن است. 

  آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه با اشاره به 
در پیش بودن ایام اربعین حسینی به تمامی 
قضائی  مسئولان  ویژه  به  قضائی  مسئولان 
شهرهای مرزی دستور داد تا نهایت توان و 
تلاش خود را برای خدمت رسانی به زوار اربعین 
و تسهیل امور آنان به کار ببندند. حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره به ضرورت 
اهتمام مجدانه و تسریع در اتخاذ تدابیر برای 
بازنگری و به روزرسانی سند تحول اظهار کرد: 
معاون اول قوه قضائیه و معاون راهبردی دستگاه 
قضا و همچنین سایر اعضای قرارگاه عملیاتی 
پیگیری اجرای فرامین و سیاست های مقام 
معظم رهبری در قوه  قضائیه برای به روزرسانی 
و ارتقای سند تحول نهایت تلاش و مساعی خود 
را به کار ببندند و در اتخاذ تدابیر در این راستا 
تسریع داشته باشند. وی با اشاره به اهمیت 
مقوله عدالت در همه شئون و ساحت ها، گفت: 
در فرآیند بازنگری و روزآمدکردن سند تحول 
قضائی باید نسبت به تعیین شاخصه های مقرر 
و هدفگذاری جهت حصول بیش از پیش عدالت 

در همه شئون و ساحت ها، اهتمام داشته باشیم؛ 
تحقق و گسترش عدالت از اهداف نظام جمهوری 
اسلامی ایران است و دستگاه قضائی نیز در این 
راستا دارای وظایف و مسئولیت های ذاتی و 
قانونی است. رئیس دستگاه قضا بیان کرد: ما در 
فرآیند بازنگری و روزآمدکردن سند تحول قضائی 
باید بررسی کنیم که چه میزان در گام نخست در 
راستای تحقق و گسترش عدالت توفیق داشته ایم 
و برای توفیق بیشتر در گام بعدی، باید چه 
دستورکارهایی را دنبال کنیم؛ این عدالت گستری 
گاهی مستقیماً باید از ناحیه دستگاه قضائی 
دنبال شود و گاهی نیز در این مسیر باید به قوای 
دیگر کمک و مساعدت کنیم. رئیس قوه قضائیه 
تصریح کرد: اگر چه یکی از شئون مهم تحقق و 
گسترش عدالت، فرآیندهای قضائی و مبحث 
عدالت در محکمه است؛ اما باید توجه داشت که 
مقوله عدالت گستری شامل شئون و ساحت های 
مختلفی از جمله عدالت در تقنین، عدالت در 
اجرا، عدالت در توزیع فرصت ها، عدالت اقتصادی، 
اجتماعی و سیاسی نیز می شود. باید عدالت را به 

درستی معنا کنیم؛ باید عنایت داشته باشیم که 
هدف ما تحقق و بسط عدالت اسلامی است و این 
مقوله فراتر از صرف تحقق عدالت در محکمه 
است. محسنی اژه ای خاطر نشان کرد: ضرورت 
دارد در بازنگری و به روزرسانی سند تحول قضائی 
شاخصه ها و معیارهایی را برای سنجش و ارزیابی 
مستمر عدالت گستری تعیین کنیم؛ در این 
راستا می توانیم به سیاست های کلی ابلاغی و 
برنامه های ۵ ساله و سایر راهبردهای موجود 
در عدلیه نگاه کنیم و بر غنای و پرمایگی سند 
تحول بیفزاییم؛ باید در مقوله عدالت گستری، 
هدفگذاری داشته باشیم و مستمراً فرایندهای 
ناظر بر تحقق اهداف را پایش کنیم. رئیس قوه 
قضائیه بیان داشت: علاوه بر اعضای قرارگاه 
عملیاتی پیگیری اجرای فرامین و سیاست های 
مقام معظم رهبری در قوه  قضائیه، سایر مسئولان 
قضائی نیز که عضو قرارگاه مذکور نیستند، نقطه 
نظرات خود را در باب روش های حصول و تحقق 
هرچه بیشتر عدالت برای گنجاندن در سند 

تحول قضائی در اسرع وقت ارائه دهند.


